
آمار دقيقي از تعداد افرادي كه به واسطه سياست هاي 
اصلاح نژادي و زيستي يا نسل كشي و كنترل جمعيت 
در اروپا و امريكا به شكلي اجباري عقيم شده اند، در 
دسترس نيست. افرادي كه برخي به جرم فقر و قرار 
گرفتن در طبقات اجتماعي پايين عقيم مي ش�دند 
و برخي ديگر به واس�طه نژاد و دور رگ�ه بودن. اين 
ماجرا اما همچنان هم ادامه دارد و عمل عقيم سازي 
اقليت هاي نژادي در امريكا اكنون به شكلي ديگر در 
حال انجام است و جامعه هدف ديگري را براي خود 
تعيين كرده است. افشاگري س�پتامبر ۲۰۲۰ امريكا 
نشان داد كه عمل عقيم سازي اجباري بدون رضايت 
روي زنان بازداشت شده در اداره گمرك و مهاجرت 
اين كشور در حال انجام اس�ت. بر اساس افشاگري 
مذكور، يك متخصص زنان و زايمان در بازداشتگاهي 
در ايالت جورجيای امريكا همه ۲۰ زن ارجاع ش�ده 
به مطبش را بدون آگاهي آنها عقيم كرد؛ بعداً بيش 
از ۴۰ زن ديگ�ر روايت هاي خ�ود را از س�وءرفتار و 
سوءاستفاده پزش�ك مذكور از خود  افش�ا كردند. 

سياست هاي عقيم سازي اجباري در كشورهاي مختلف 
و با اهداف متفاوتي اجرا شده اس��ت، از مهم ترين دلايل 
عقيم سازي اجباري مي توان به اصلاح نژادي، نسل كشي، 
كنترل جمعيت و مح��دود كردن گس��ترش برخي از 
بيماري ها از جمله اچ آي وي اش��اره كرد. عقيم س��ازي 
اجباري اغلب از طريق جراحي مانند بس��تن لوله ها يا 

وازكتومي انجام مي شد. 
در آلمان عقيم سازي اجباري بيماران رواني و معلولان 
ذهني با هدف پيشرفت نسل بشر انجام مي شد، اما اين 
تنها كشوري نبود كه سياست عقيم س��ازي اجباري را 
اجرايي مي كرد. در كش��ورهايي چون سوئد، سوئيس، 
دانمارك، نروژ، كانادا و امريكا نيز اين كار انجام مي شد و 

طبق شواهدي همچنان هم انجام مي شود. 
 مردي كه باعث عقيم شدن اجباري ميليون ها 

انسان شد
فرانسيس گالتون براي غربي ها چهره شناخته شده اي 
است. نام اين فرد با موضوعي تحت عنوان اصلاح نژادي 
گره خورده اس��ت. او يوژنيك يا بهسازي نژادي علمي را 
در ۱۸۸۳ برپايه نظريه »خاس��تگاه گونه هاي داروين« 

بنيان گذاشت. 
از نگاه اين فرد از آنجا كه جوامع انساني معمولاً ميل به 
حمايت از ضعفا و محرومان دارند، هم��واره با مكانيزم 

»انتخاب طبيعي« مشكل خواهند داشت. 
»انتخ��اب طبيع��ي« فرآيندي طبيعي اس��ت كه طي 
نس��ل هاي پياپي، بقاي اصلح  و قوي ترين افراد، س��بب 
بقاي گونه مي ش��ود. گالتون معتقد بود كه تنها تغيير 
سياست هاي اجتماعي مي تواند جامعه را از »بازگشت به 
سمت ميان مايگي« نجات دهد؛ اصطلاحي كه در آمار به 
رگرسيون معروف است؛ به اين معني كه برخي پديده ها 
به مرور زمان از نظر كمي به سمت يك حد متوسط ميل 

مي كنند. 

 دست رد علم بر سينه نظريه بهسازي نژادي 
امروز اما نظريه بهس��ازي نژادي رد شده اس��ت، چراكه 
دانشمندان تنوع زيستي )Genetic Diversity( را از 
دلايل اصلي بقاياي موج��ودات مي دانند و معتقدند هر 
چه خزانه ژن ها )Gene Pool( غني تر و متنوع تر باشد، 
توانايي زيستي بيشتر مي شود و در نتيجه بقاي گونه را 

تضمين مي كند. 
علاوه بر آن، استدلال مي ش��ود كه سياست هاي به كار 
گرفته شده براي بهس��ازي نژادي، صرفنظر از منفي يا 
مثبت بودن، هرگز قابل اعتماد نيستند، چراكه اساس 
انتخاب بر پايه قدرت سياس��ي يك گروه است؛ قدرت 
سفيد در برابر سياه، تحصيلكرده در برابر بيسواد، مرد در 
برابر زن و خلاصه آنهايي كه مي دانند يا قويترند در برابر 

آنهايي كه نمي دانند يا ضعيف ترند. 
 عقيم سازي به جرم رنگ،  نژاد و طبقه اقتصادي 
با تمام اينها در آستانه قرن بيستم، نوع ديگري از وحشت 
بين نخبگان ايجاد شد و آن ترس از حاشيه نشيني طبقه 
فقير و وج��ود نژادهاي »ضعيف« در طبق��ه كارگر بود. 
در واقع با شكل گيري مهاجرت همه جانبه به شهرهاي 
بزرگ امريكا، مخالفان اختلاط اقوام و نژادها به بهسازي 

نژادي روي آوردند. 
به اين ترتيب دانش��مندان به نوع زندگ��ي مردم و حق 
باروري آنها تسلط پيدا كردند. در واشنگتن بين سال هاي 
۱۹۱۰ تا ۱۹۳۹ اداره ثبت اسناد يوژنيك با مديريت چارلز 

دون پورت، زيست شناس و يوژنيست تشكيل شد تا همه 
اقوام موجود در امري��كا را طبقه بندي كرده و تحت نظر 

داشته باشند. 
قوانين منع ازدواج بين قومي شكل گرفت و به اين ترتيب 

بهسازي نژادي به پديده اي فراگير تبديل شد. 
بعد از امريكا، سوئيس دومين كشوري است در دنيا كه 
بهسازي نژادي را اجرا كرد و نكته مهم اينكه آن را تا دهه 
7۰ ميلادي ادامه داد، در حالي كه كشورهاي ديگر پس 

از جنگ جهاني دوم آن را متوقف كردند. 
در سوئيس بر پايه وحشت عمومي از زوال عقل، اعتياد 
به الكل، بچه هاي سرراهي و نوزادكشي، بهسازي نژادي 
محبوبيت خاص��ي پيدا كرد تا آنجا كه لوزان س��وئيس 
)كانت��ون وو( در س��ال ۱۹۲۸، به عن��وان اولين دولت 
اروپايي، قانوني براي ناباروري بيماران رواني و معلولان 

ذهني وضع كرد. 
در آلمان نيز در دهه ۳۰ ميلادي مؤسسه قيصر ويلهلم، 
با هدف پاكسازي قومي و با هزينه بنياد راكفلر تشكيل 
شد كه در آن اويگن فيشر مجاز بود افرادي با تبار مختلط 

قومي و همه بيماران رواني را عقيم كند. 
به گزارش آرشيو يوژنيك كانادا، بين سال هاي ۱۹۳۵ تا 
۱۹7۵ حتي در سوئد نزديك به ۶۳ هزار نفر به اجبار و 
گاهي بدون علت پزشكي عقيم شدند كه بيشتر آنها را 

زنان و به ويژه كولي هاي رومانيايي تشكيل مي دادند. 
كشور سوئد بين س��ال هاي ۱۹۳۴ تا ۱۹7۶ يك طرح 

اصلاح نژادي را بر پايه علم زيست شناسي نژادي تنظيم 
كرد. »آنها مي خواس��تند از ش��ر افراد ضعيف تر خلاص 
شوند. « با اين قانون بين ۲۳ تا ۳۳ هزار نفر از مردم سوئد 

با توسل به زور عقيم شدند. 
مردم در سوئد مجبور به عقيم سازي مي شدند. آنها عقيم 

شدند، زيرا فقير بودند. جرم آنها فقر بود. 
طبق گزارش يورو ني��وز، قربانيان از مي��ان جوانان كه 
بيش��تر آنها زن بودند، انتخاب مي ش��دند. آنها به دليل 
»ناتواني ذهني«، »سركش بودن« يا »نژاد دورگه« مورد 
عقيم سازي قرار مي گرفتند. مقامات سوئدي بر اين باور 
بودند كه در حال ايجاد جامعه اي هستند كه مورد غبطه 

جهانيان خواهد بود. 
 ممكن بود من هم يكي از آنها باشم

مايا رانسيس، اس��تاد تاريخ دانشگاه اس��تكهلم كه در 
يك آرش��يو دولتي مش��غول به كار بود، متوجه وجود 
آرشيو منطقه اي مي شود كه قفل بوده و براي عموم غير 
قابل دسترس است. او متوجه مي شود كه در داخل آن، 

هزاران مدرك در مورد عقيم سازي وجود دارد. 
اولين مورد مطالعه  وي مربوط به دختري ۱۳ ساله بود كه 
كشيشي معتقد بود در دوره هاي تأييد دين مسيحيت 
به اندازه كافي تمركز نمي كند، بنابراين تصميم گرفتند 
او را عقيم كنند.  اين مورخ مي گويد: »وقتي نمونه هاي 
مختلفي را مطالعه كردم با خودم گفتم كه من، همسايه 

من يا هر كس ديگري مي توانست جاي آنها باشد.«

او افزود: » شايد چون زيادي خوش��حال بودم يا دوست 
داش��تم ناخن هايم را لاك بزنم يا آرايش كنم، هر كدام 

مي توانست دليلي براي عقيم شدن باشد.«
»اگر با جامعه س��ازگاري نداشتيد، در خطر عقيم شدن 
بوديد. « و اين موارد براي وي اولين شكاف را در تصوير 
زيباي دولت رفاه س��وئد ايجاد كرد. طبق اين قانون هر 
فردي مي توانست بدون رضايت و به دلايل اصلاح نژادي، 

اجتماعي يا پزشكي عقيم شود. 
اين قانون پس از سال ها تحقيق توسط مؤسسه دولتي 
زيست شناسي نژادي اجرا شد. مؤسسه پيشگامي كه در 
سال ۱۹۲۲ تأسيس ش��د و بعدها آلمان نازي با الهام از 
سوئدي ها آن را اجرا كرد.  تأمين مالي اين مؤسسه نيز از 
حمايت سياسي گسترده اي برخوردار بود و همه احزاب، 
به جز كمونيست ها، از آن حمايت مي كردند.  رانسيس 

مي گويد: » در آن زمان علم در جايگاه خدا بود. «
در آن زمان، برنامه عقيم س��ازي دولت��ي مخفي نبود و 
به صورت عموم��ي در اين باره بحث مي ش��د و به دليل 
»تبليغات گسترده« انتقادات كمي را نيز برمي انگيخت. 
در دهه ۱۹۹۰ و به دنبال ي��ك تحقيق پارلماني، دولت 
سوئد به قربانيان عقيم سازي اجباري پيشنهاد پرداخت 
غرامت داد و با اين طرح حدود ۱۵ هزار يورو را براي هر 

قرباني مقرر كردند. 
تعداد ۳هزار پرونده غرامت صادر شد كه مي تواند بسيار 

كمتر از تعداد افراد مشكوك به عقيم شدن باشد. 
بسياري از افراد از دريافت غرامت خودداري كردند، چراكه 

آن را شرم آور مي خواندند. 
 جنايتي كه همچنان ادامه دارد 

به هر ترتيب با افراطي گري نازي ها به عنوان طرفداران 
بهسازي نژادي، سرانجام ارزش هاي علمي آن مورد ترديد 
قرار گرفت تا اينكه امروزه عقيم سازي و اصلاح نژادي در 
بسياري از كشورها دقيقاً نقض حقوق بشر و حمله جدي 
به كرامت انساني محسوب مي ش��ود، اما اين ماجرا در 

برخي از كشورها همچنان ادامه دارد!
افشاگري س��پتامبر ۲۰۲۰ امريكا نش��ان داد كه عمل 
عقيم س��ازي اجباري بدون رضايت روي زنان بازداشت 
ش��ده در اداره گم��رك و مهاجرت اين كش��ور در حال 

انجام است. 
بر اساس افشاگري مذكور، يك متخصص زنان و زايمان 
در بازداشتگاهي در ايالت جورجيای امريكا همه ۲۰ زن 
ارجاع شده به مطبش را بدون آگاهي آنها عقيم كرد؛ بعداً 
بيش از ۴۰ زن ديگر روايت هاي خود را از س��وءرفتار و 

سوءاستفاده پزشك مذكور از خود  افشا كردند. 
نكته جالب توجه در مورد انجام جراحي عقيم سازي روي 
اين زنان مهاجر اين است كه انجام اين عمل به صورت 
داوطلبانه براي زنان امريكاي��ي داراي مقدمات خاصي 
است كه در عقيم سازي زنان مهاجر اصلًا مورد استفاده 

قرار نمي گيرد. 
عقيم سازي اجباري در امريكا در سطح فدرال همچنان 
قانوني است و ۳۱ ايالت و ناحيه كلمبياي اين كشور نيز 
قوانيني بر مجاز بودن عقيم سازي اجباري دائمي دارند. 

پاسخ شهردار تهران به سؤال »جوان« درباره نقض مصوبات كميسيون ماده 5 در ديوان عدالت اداري: »در ۲۱ ماه و ۹ روز كاري خود به هيچ عنوان نقض مصوبه اي نداشته ايم.«

زاكاني:شهررانوسازيميكنيم

عقيم سازي اجباري جنايتي غربی با پشتوانه سازي علمي 
يورونيوز:  امريكا و اروپا ميليون ها نفر از افراد را به بهانه بهسازي و اصلاح نژادي عقيم كردند 

ش�هردار ته�ران روز 

مهسا گربندي
پاس�خگوي   گزارش  2 گذش�ته 

خبرنگاران در خصوص 
عملكرد كميسيون ماده 5 بود. برخي از خبرنگاران از 
بابت برگزاري اين نشست خبري كه در ادوار مديريت 
شهري گذشته، كم سابقه بوده تشكر كردند و برخي 
ديگر با گلايه از شرايط موجود گفتند نسبت به بهتر 
شدن شرايط نااميدند. در مقابل عليرضا زاكاني به آمار 
و ارقام استناد كرد و برنامه هاي شهرداري در خصوص 
كميس�يون ماده 5 را با جزئيات توضي�ح داد. در اين 
نشس�ت موضوعاتي چون جزئيات فروش مس�كن 
متري، شفافيت در كميس�يون ماده 5، ايجاد سامانه 
اجاره نش�يني ب�راي مه�ار ه�رج و م�رج  و مس�ئله 

تراكم فروشي مورد بحث قرار گرفت. 

در ابتداي نشس��ت خبري روز گذشته ش��هردار تهران، 
عليرضا زاكاني با بيان اينكه اجاره به طور سرسام آوري بالا 
رفته و به آرزو تبديل شده و خريد مسكن هم فراتر از آرزو 
و به نوعي دل نگراني مردم است، گفت: »بدترين وضعيت 
ما مربوط به دوره دوم آقاي روحاني است. در دولت اخير 
نيز 7۰ درصد رشد قيمت مسكن داش��تيم كه علت آن 
ادامه مسير گذشته دپو و استمرار ركود است. براي چنين 
موضوعي مديريت شهري يك پايه اساسي آن است و بايد 
تصميم گيري مي كرديم كه آيا تهران را مثل پيشينيان به 
ويژه دوره قبلي گران اداره كنيم يا به سمت ارزان كردن 

ببريم تا از اين شرايط مردم سود ببرند.«
 مسير سقوط صدور پروانه شكسته شد

زاكاني با بيان اينكه تهران ۹۴۰ قطعه است، خاطر نشان 
كرد: اگر عمر مفيد ساختمان ۵۰ سال باشد - با اينكه عمر 
مفيد ۳۰ سال است- عملًا بايد سالانه حداقل ۲درصد از 
اين قطعات نوسازي شوند تا تهران دچار فرسودگي نشود؛ 
به عبارتي سالانه بايد ۲۰ هزار فقره پروانه صادر كنيم تا 

مسير نوسازي شهر را دقيق دنبال كنيم. 
شهردار تهران با اعلام اينكه از سال ۹۱ شاهد سقوط صدور 
پروانه هس��تيم و حداقل آن به سال ۱۴۰۰ رسيده است، 
يادآور ش��د: »ما در س��ال ۱۴۰۱ توانس��تيم ۱۰ هزار و 
۴۰۰فقره پروانه صادر كنيم و مسير سقوط شكسته شد.«

او اظهار داشت: »تهران يك ميليون مسكن كم دارد. در 
حالي كه ۱۶ درصد جمعيت كشور در تهران قرار دارند و 
بايد تأكيد جدي در خصوص موضوع س��اخت و ساز در 
تهران داشته باشيم. يكي از ابزارهاي جدي ما در قرارگاه 

مسكن، كميسيون ماده ۵ است.«
 يك اهرم تحول درست كرديم

زاكاني با بيان اينكه  از كميسيون ماده ۵ يك اهرم تحول 
درست كرديم كه اين كميس��يون نسبت به مسيري كه 
انتخاب كرده اسباب تحول تهران ش��ود، گفت: »مرجع 
تحول ط��رح تفصيلي، كميس��يون ماده ۵ اس��ت، مگر 
اينكه مغايرت جدي با طرح پي��دا كند. وقتي صحبت از 
كميسيون ماده ۵ مي كنيم، ش��هردار يك رأي دارد كه 
البته رأي نافذ اس��ت و در كنار آن وزارت راه، نيرو، كشور 
و مجموعه گردش��گري و ميراث و محيط زيس��ت در آن 

حضور دارند.«
زاكاني تصريح كرد: »پيش از آمدن ما به مديريت شهري 
در شوراي عالي شهرسازي براي اينكه تهران را دور بزنند 
قاعده جديدي گذاشته و قفل جديدي به شهر زدند؛ اينها 
جزو كساني هستند كه متهمند وضع كشور را به اين سمت 
برده اند و بايد به كار آنها رسيدگي شود؛ در واقع بايد نزد 

افكار عمومي پرونده آنها رسيدگي شود.«
زاكاني با بي��ان اينكه ب��ا توجه ب��ه نوع نگاه��ي كه به 
كميسيون ماده ۵ داشتيم، آن را منشأ تحول در تهران 
در نظر گرفتيم، خاطر نشان كرد: »طرح هاي موضعي و 
موضوعي در اولويت كار ما بود و با همين نوع نگاه است 
كه كميس��يون ماده ۵ يكي از ادوار موفق خود را پشت 
سر مي گذارد. با فعال ش��دن دبيرخانه اين كميسيون 
متقاضيان از ۱۸ ماه در نوبت ماندن براي داشتن امضاي 
طلايي و ممتاز، به جايي رس��يده تا در دو ماه با بررسي 

كارشناسي كار انجام شود.«
 حل مشكلات بزرگ ش�هر تهران با كميسيون 

ماده 5
زاكاني با بيان اينكه مشكلات بزرگ شهر تهران را كه دهها 
سال مردم را زجر داده بود با كميسيون ماده ۵ حل كرديم، 
ادامه داد: »برخي عادت دارند مردم را آزار دهند. ما بافت 
چيذر، فرحزاد، ده ونك، حصارك، اسلام آباد و محلاتي را 
كه مردم ساليان س��ال رنج مي بردند و هيچ كسي به آن 

توجه نمي كرد، ساماندهي كرديم.«
وي تأكيد كرد: »براي ۵ هزار قطعه در محله كن به صورت 
تك به تك كارشناسي كرديم و از حقوق خود نيز گذشتيم 
و سه قطعه زمين ش��هرداري را به مردم داديم، نه به از ما 
بهتران و قوم و خويش��مان بلكه به مردم ع��ادي تا مردم 

بتوانند ساخت و ساز انجام دهند.«
 شهر را نوسازي خواهيم كرد

وي با اش��اره به متراژ مس��كن ساخته ش��ده در تهران از 

سال ۹۲ تا ۱۴۰۱  خاطر نشان كرد: در سال ۹۲ به متراژ 
۴۶ ميليون و 7۰۰ هزار متر مربع، در س��ال ۹۳ به ميزان 
۴۸ ميليون و ۴۴ هزار متر مربع، در سال ۹۴ به ميزان ۲۸ 
ميليون و ۸۲۰ هزار متر مربع، در س��ال ۹۵ به ميزان ۱۵ 
ميليون متر مربع، در س��ال ۹۶ به ميزان ۱۸ ميليون متر 
مربع، در سال ۹7 به ميزان ۱۵ ميليون متر مربع، در سال 
۹۸ به ميزان ۱7 ميليون متر مربع، در سال ۹۹ به ميزان 
۱۴ ميليون متر مربع، در سال ۱۴۰۰ به ميزان ۱۲ ميليون 
و ۸۰۰ هزار متر مربع و در سال ۱۴۰۱ به ميزان ۱۳ ميليون 

و ۹۰۰ هزار متر مربع ساخت و ساز شده است. 
زاكاني با تأكيد بر اينك��ه ما براي طرح ه��اي موضعي و 
موضوعي تصميم گرفتيم، گفت: براي شهر افقي ترسيم 
كرديم و آن افق اين اس��ت كه شهر را نوسازي كنيم و در 
نوسازي، مش��كل ترافيك، آلودگي، كم آبي، بدمسكني، 
ايمني، توزيع خدمات و ديگر مس��ائل را ديديم تا شهر را 

متحول كنيم. 
 كنايه زاكاني به شهردار سابق

در ادامه اين نشس��ت، خبرنگار اكواي��ران نگراني خود را 
بابت لايحه جديد ش��هرداري در خصوص ساخت و ساز 
در باغات  مطرح كرد. زاكاني در واكنش به اين اظهارات 
گفت: »حرف هاي سياس��ي نادرست و غيردقيق از سوي 
برخي افراد و رسانه ها مطرح شده كه احساس مي كنند 
  شهردار در سايه هس��تند؛ ش��هردار كه بودند كاري جز 
دوچرخه سواري نكردند و حالا اينگونه مي گويند؛ بنده بنا 

ندارم وقت خود را براي اين حرف ها صرف كنم.«

او با بيان اينكه قرار باشد پشت تريبون از كارهاي آنها بگويم 
بايد از تهران بروند، ادامه داد: »بنده بنا ندارم اعصاب مردم را 
با اين مباحث درگير كنم كه در سايه و آفتاب چه كردند.« 
شهردار تهران با تأكيد بر اينكه نمي توان گود را پر و به باغ 
تبديل كرد، بلكه مي توان در اط��راف آن باغ ايجاد كرد، 
يادآور شد: »ما ميراث دار بخش زيادي از اين موارد هستيم 
كه بايد براي آن راه پيدا كنيم؛ ايده اي كه با مشورت برخي 
افراد شورا كه صاحبنظر هستند، مطرح شده و با تصميم 

اعضاي شورا به نتيجه خواهد رسيد.«
 اصل هدف ما سازه ها و جزئيات آن است

همچنين زاكاني در پاسخ به پرس��ش خبرنگار روزنامه 
»جوان« در رابطه با نقض مصوبات كميسيون ماده ۵ در 
ديوان عدالت اداري  تصريح كرد: »در ۲۱ ماه و ۹ روز كاري 

خود به هيچ عنوان نقض مصوبه نداشته ايم.«
او در پاسخ به سؤال ديگر خبرنگار »جوان« در خصوص 
شفافيت كميسيون ماده ۵ نيز گفت: »تمام مصوبات 
كميسيون ماده ۵ در سامانه ش��فافيت ثبت مي شود. 
عددي كه ما ب��ه ازاي تصميمات كميس��يون ماده ۵ 
ش��كل بگيرد متفاوت اس��ت و ما نگاه عددي نداريم. 
آنچه س��ختگيرانه از سوي ش��هرداري دنبال مي شود 
بحث روي س��ازه ها و جزئيات آن است كه در مصوبات 
نيز لحاظ مي شود؛ بنابراين جنبه مالي براي بنده نوعي 
امر فرعي به ش��مار مي رود و جنبه اصلي اهرم تحول 
شهر تهران براي نوسازي بافت فرسوده و ايجاد ايمني و 

تسهيلات است.«

 ايجاد سامانه اجاره نشيني براي مهار هرج و مرج
زاكاني در پاسخ به پرسش خبرگزاري فارس در خصوص 
مس��كن و فروش متري آن تصريح كرد: زمين هايي كه  
براي ش��هرداري بارگذاري ش��ده حدود ۳۴ هزار واحد 
است كه بايد به سه دسته تقسيم كنيم؛ يك دسته از آن 
را براي كاركنان قرار مي دهيم كه براي آن الگوي جديد 
طراحي مي كنيم. هر فردي در چارچوب قابليتي و خدمتي 
قدرالسهمي دريافت مي كند و به ميزان امتيازي كه دارد، 
منتفع مي ش��ود. به طوري كه همه پرس��نل مي توانند 
همزمان قدر السهم بگيرند و مي دانند كه چه زماني صاحب 
مسكن مي شوند.« ش��هردار تهران ادامه داد: »اگر ميزان 
عرصه ملكي زياد باشد مي تواند به بورس برود، اما اگر كم 
باشد، اسباب افزايش تورم و قيمت را باعث مي شود. فارغ 
از موضوع بورس بايد بازارهايي داشته باشيم كه در دست 
طراحي است تا تبعات تقاضاي بالا در بورس را مهار كنيم 

البته هنوز به مدل نهايي در اين مورد نرسيده ايم.«
وي ادامه داد: »براي بخش اجاره نشيني سامانه بالا مي آيد 
و مردم را از اين شرايط كه هر كسي با سليقه خود قيمت 
تعيين مي كند، خارج مي كنيم تا در كنار دولت و مجلس 

به اين مسئله كمك كنيم.«
 امضاي ممتازه نداريم 

در ادامه شهردار تهران در پاسخ به سؤال روزنامه هم ميهن 
درباره ابلاغ مصوبات كميس��يون م��اده ۵ بدون امضاي 
نماينده ش��وراي عالي، ط��رح تفصيلي و ديگر مس��ائل 
مربوط به كميس��يون ماده ۵ توضيح داد: ناظر به حضور 
نماينده ش��وراي عالي در كارگروه كميس��يون هميشه 
نماينده ش��وراي عالي در آن بوده و هست. در مجموعه 
خود كميسيون اختلاف نظري بود كه آقاي وزير نماينده 
جديدي معرفي ك��رد و اين نماينده از ش��وراي عالي در 

جلسات كميسيون حضور دارد. 
زاكاني افزود: اثر ماده ۵ با طرح جامع، تغيير كيفيتي است 
كه در آن كميت نيز مي گنجد. همچنين هيچ جا نيامده كه 
اگر نماينده شوراي عالي مصوبه را امضا نكرد، اين مصوبه 
كارايي ندارد. ما امضاي ممتازه نداريم و هر موردي با چهار 

امضا رسميت پيدا مي كند. 
ش��هردار ته��ران همچنين گف��ت: در خص��وص حوزه 
اجاره داري بايد مس��ير قانوني خودمان را برويم و اكنون 
در حال بيان ضرورت و ايجاد مقدمه آن هستيم. معتقديم 
شهرداري نبايد بي تفاوت باشد، بلكه بايد ميدان دار باشد. 
زاكاني در پايان تأكيد كرد: اگر بنا بود رويه آقاي روحاني در 

كشور ادامه پيدا كند همه بايد از كشور فرار مي كردند. 

  معاون توانبخشي اداره كل بهزيستي استان تهران گفت: بر اساس 
آمار سازمان بهداشت جهاني در دنيا هر ۱۰۰ سال جمعيت سالمندان 
دو برابر مي شود، ولي در ايران هر ۲۰ سال جمعيت سالمندي كشور دو 
برابر مي شود كه اين مهم نيازمند برنامه ريزي است، چراكه تا ۲۰ سال 

آينده كل هزينه درمان كشور بايد براي سالمندان هزينه شود. 
  رئيس سازمان مدارس و مراكز غيردولتي و مشاركت هاي مردمي از 

اعلام شهريه مدارس غيردولتي تا پايان خرداد امسال خبر داد. 
  معاون اشتغال و خودكفايي كميته امداد استان تهران گفت: سال 
گذشته بيش از ۱۶ هزار فرصت شغلي براي جامعه هدف كميته امداد 

استان تهران راه اندازي شد. 
  مدير عامل شركت مترو تهران گفت: افتتاحيه هاي جديد شبكه مترو 

پايتخت در تير ماه محقق خواهد شد. 
  مدير كل اداره فرآورده هاي آشاميدني و غذايي سازمان غذا و دارو 
اعلام كرد: اسيدهاي چرب ترانس در موادغذايي از ۴۰ درصد در دهه 

۸۰ به ۲ درصد رسيده است. 
  مدير كل حفاظت محيط زيست استان تهران از جمع آوري نزديك 
به ۱7۵ تن پلاستيك از حوضه آبريز تهران در پايين دست سد لتيان در 

پويش  پنج شنبه هاي بدون زباله خبر داد. 
  سخنگوي ش��بكه ملي تش��كل هاي مردم نهاد معلولان جسمي و 
حركتي گفت: هزينه هاي سرس��ام آور و تخصصي ب��ودن درمان افراد 
داراي معلوليت ضرورت توجه بيمه هاي تكميلي و بيمه هاي خاص را 

مي رساند، اما متأسفانه اين موضوع در نظام سلامت جايگاهي ندارد. 
  قرارداد خريد ۵۰۰ دس��تگاه اتوبوس تك كابين بين شركت واحد 

اتوبوسراني تهران و يك شركت خودروسازي امضا شد.

استعداديابي فوتبال خياباني 
در محله هاي سراسر كشور برگزار مي شود

مدي�ر رواب�ط عموم�ي و ح�وزه رياس�ت بني�اد ۱5 خ�رداد از 
برگزاري دومين دوره مس�ابقات اس�تعداديابي فوتب�ال خياباني 
جام ش�هداي ۱5 خ�رداد در محله هاي سراس�ر كش�ور خبر داد. 
ياسر اش��راقي، مدير روابط عمومي و حوزه رياس��ت بنياد ۱۵ خرداد 
درباره دومين دوره مسابقات استعداديابي فوتبال خياباني جام شهداي 
۱۵خرداد در محله هاي سراسر كش��ور  اظهار داشت: اين مسابقات در 
سه سطح محلي، استاني و كشوري و در دو رده سني ۱۲ تا ۱۵ و ۱۵ تا 

۱۸سال برگزار مي شود. 
وي ادامه داد: سال گذشته اين مسابقات با حضور تيم هاي ۱۱۰ محله 
برگزار شد، اما پيش بيني مي شود امسال ۴۴۰ محله هدف قرارگاه تحول 
و توانمندسازي محلات ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( در طرح 

ملي ۲۰۲۰ محله كم برخوردار در اين مسابقات شركت كنند. 
اشراقي خاطر نش��ان كرد: فراخوان ش��ركت در اين دوره مسابقات به 
شكل گسترده در سطح رس��انه اي، ميداني و از طريق فضاي مجازي 
آغاز شده اس��ت و علاقه مندان تا ۲۵ خرداد فرصت دارند با مراجعه به 

سايت3jam. ir براي حضور در اين مسابقات ثبت نام كنند. 
مدير روابط عمومي بنياد ۱۵ خرداد با تأكيد بر برگزاري اين مسابقات در 
سطح كشوري  يادآور شد: نخستين دوره مسابقات استعداديابي فوتبال 
خياباني جام شهداي ۱۵ خرداد در سطح محلي و استاني برگزار شد، اما 
امسال و در دومين دوره به همت قرارگاه تحول و توانمندسازي محلات 
س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( با قوت بيشتر به شكل كشوري 
برگزار خواهد شد؛ تيم هاي اول هر محله به بخش استاني راه پيدا مي كنند 

و برگزيده هر استان در مرحله پاياني كشوري شركت خواهد كرد. 
اشراقي با بيان اينكه به بازيكن اخلاق، بهترين بازيكن و گلزن برتر هم 
۱۰۰ ميليون ريال جايزه اهدا مي شود، افزود: ۳۱ تيم در دو رده سني 
۱۲ تا ۱۵ و ۱۵ تا ۱۸ سال مرحله پاياني كشوري مسابقات را در تهران 
برگزار مي كنند كه ضمن اهداي جايزه بزرگ ۶۰۰ ميليون ريالي به تيم 
اول كشوري در هر دو رده سني يادشده، تيم هاي دوم تا چهارم هم به 

ترتيب ۴۰۰، ۳۰۰ و ۲۰۰ ميليون ريال هديه دريافت مي كنند. 
مدير روابط عمومي و حوزه رياست بنياد ۱۵ خرداد با اشاره به برگزاري 
اين مسابقات در تير جاري  اضافه كرد: مرحله نهايي دومين دوره مسابقات 
استعداديابي فوتبال خياباني جام شهداي ۱۵ خرداد اواخر تير با حضور 

۳7۲ نخبه فوتبالي به مدت سه روز در تهران برگزار خواهد شد. 
وي با تأكيد بر حمايت همه جانبه از برگزيدگان اين مس��ابقات  گفت: 
چهار بازيكن برتر دوره پيشين اين مس��ابقات ضمن حضور در برنامه 
»ستاره ساز« شبكه ۳ سيما، جذب باشگاه هاي كشور شده اند، همچنين 
اس��تعدادهاي برتر و خانواده ه��اي آنان به لح��اظ اجتماعي نيز مورد 

حمايت هاي ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( قرار مي گيرند. 
اشراقي درباره دلايل برگزاري اين مسابقات در سطح محله هاي كشور 
توضيح داد: علاوه بر استعداديابي و تشويق به ورزش، جذب نوجوانان 
و جوانان به خانه هاي احسان ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( در 

محله هاي كشور و استفاده از ظرفيت ها را نيز در دستور كار داريم. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

زماني در جريان برپايي كنفرانس بين المللي وحدت اسلامي، 
مسئوليت چاپ نشريه چندزبانه كنفرانس به عهده من بود. 

چند روزي به خاطر فش�ردگي كارها س�ر كلاس درس حاضر 
نش�دم. پس از بازگش�ت، اس�تادمان پرس�يد ش�ما آنجا چه 

مي كردي؟ گفتم آراي بزرگان را ترجمه و چاپ مي كرديم. 
تأملي ك�رد و گفت كاري كن ك�ه روزي نظرات ت�و را ترجمه و 
منتشر كنند! اين گذشت تا جايي شنيدم در سال ۱۹۲۶ شوهر 
»مارگارت ميچ�ل« كه حس�ابي از ب�ردن و آوردن كتاب هاي 

همسرش كلافه شده بود، به او گفت: 
-  پگِي ول كن. به جاي خوندن اين  همه كتاب، خودت بشين يه 

كتاب بنويس!
. . . مارگارت ميچل هم نشست و رمان »بر باد رفته« را نوشت! 

انگيزه قوي آتش گيره  است؛ گاهي ش�عله اي مي گيرد و بر باد 
رفته اي مي افروزد. گاهي نيز نمي گيرد و مي شود مثل من. . . اما 

آتش  گيره لازم است!
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